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Už příští týden se můžete těšit  
na červencové vydání 

Moderní obce 
 

Mj. v něm najdete: 
 

• Ostrava nebojuje za čistější ovzduší pouze sama 
za sebe 
• Veřejný sektor ušetří, soukromý investor neprodě-
lá: Konkrétní příklad PPP projektu z Plzně 
• V Praze 6 je korupce nežádoucí 
• Šance pro lokální kogeneraci 
• Projekt NAPSI spolu! je výzvou ke změně i obcím 
a městům 
• Účetní informace elektronicky – snadno a rychle 
• Nádrže na návsích se nepřežily 
• Projekt podpořený Fondem ASEKOL: Obce se  
u zpětného odběru dozvědí svůj konkrétní přínos 
životnímu prostředí  
• Netradiční systém sběrných dvorů 
• Proč se chováme k zemědělské půdě nešetrně? 
• Ochrana ovzduší – účastenství v řízení /2 
• Jak zprůhlednit zadávání veřejných zakázek 
• Vybrané právní aspekty rady obce 
• Změny ve správě místních poplatků 
• Neslučitelnost funkcí člena zastupitelstva obce 
• Ověřování zápisu ze zasedání zastupitelstva 
obce 
• Nejčastější chyby ve smlouvě o dílo 
• IPRM Pardubice: Spolupráce s partnery 
• ROP Střední Čechy: Dotace putují i k těm nej-
menším obcím 
• Školka s dotací do dvou měsíců 
• TÉMA měsíce: Veřejná prostranství 
• PŘÍLOHA SPECIÁL: Výběr provozovatele vodo-
hospodářské infrastruktury 

AKT UÁL NĚ  

Sto milionů pro zatopené obce 
Státní fond životního prostředí ČR vyhlásil 

výzvu pro předkládání žádostí podle Příloh X 
v rámci Programu podpory opatření na úze-
mích postižených povodní v roce 2010. Obce 
tak mohou získat rychlé bezúročné půjčky na 
opravu kanalizačních systémů, čistíren odpad-
ních vod a rybníků. Fyzické osoby mohou 
rovněž požádat o půjčku na opravu rybníků. 
Předpokládaná výše těchto bezúročných půj-
ček může dosáhnout až 100 mil. Kč. »Žádosti 
budou přijímány průběžně do 31. 3. 2011. Po 
celou dobu budou také průběžně posuzovány a 
uzavírány smlouvy,« uvedl Petr Štěpánek, 
ředitel SFŽP. Zatopeným obcím fond také 
nabídne odklad splatnosti půjček, které u něj 
mají z dřívější doby. Aktuální informace  
o činnosti SFŽP jsou na http://www.sfzp.cz/. 

Škody na majetku města i jeho výdaje na 
likvidaci následků květnových povodní ve 
svém součtu v Ostravě přesáhly 43 mil. Kč.  
V Bohumíně povodeň napáchala škody na 
majetku města za více než 10 mil. Kč, ale cel-
kové škody v tomto městě vyšplhaly nad  
75 mil. Kč. Zaplavené lokality s naneseným 
bahnem a množstvím lagun, které po povodni 
vznikly, s sebou navíc přinášejí přemnožení 
komárů. Plošné postřiky proti nim si v obou 
městech vyžádají další náklady. 

Ostrava: Pojištění vše neuhradí  
V Ostravě muselo být kvůli květnové povod-

ni evakuováno 112 lidí. »Částka 43 mil. Kč je 
součtem výdajů města 
na zpevňování hrází, 
čerpání vody, likvida-
ci odpadu, čištění a 
opravu komunikací, 
budov a škod na na-
šem majetku, který 
spravují městské 
obvody, Ostravské 
vodárny a kanalizace 
a Ostravské komuni-
kace. Další náklady 
města budou spojeny 
se sanací břehů a 
svahů, s vyplácením 
sociálních dávek li-
dem, kteří přišli o bydlení či mají byty a domy 
vážně poškozeny,« uvedl náměstek primátora  
pro majetek a finance Lukáš Ženatý.   

Majetek města je pojištěn, ale náklady vzni-
kající např. čerpáním vody, čištěním zaplave-
ných oblastí od bahna, odstraňováním nánosů a 
dřevin po povodni či odvozem odpadu, budou 
výdajovou položkou města. Stát na tyto účely 
bude moci poskytnout prostředky jen zčásti.  

Významné náklady vznikly v souvislosti se 
záchranou životů i majetku při povodních také 
hasičům působícím na území Ostravy. HZS 
Moravskoslezského kraje vyčíslil náklady na 
povodňové pytle, osobní ochranné prostředky, 
techniku i práci hasičů na více než 7,9 mil. Kč. 
Jednotkám SDH vznikly náklady převyšující  
3 mil. Kč. 

Bohumín: Dotace s limity 
Úředníci bohumínské radnice v minulých 

dnech odeslali 63 žádostí zatopených lidí  
o třicetitisícovou povodňovou dotaci na Minis-
terstvo pro místní rozvoj. Než peníze z minis-
terstva dorazí na účet města, radnice vyplatí 
lidem ze svého rozpočtu téměř 2 mil. Kč, aby 
peníze mohli co nejdříve použít na stavební 
práce či nové spotřebiče a kotle, které jim vza-
la voda. V Bohumíně voda zaplavila 450 do-
mů, u 56 z nich pronikla až do bytů. Jeden  
z domů město už nechalo zdemolovat. U posti-
žených rodinných domů se celkové škody od-
hadují na více než 17 mil. Kč. Na majetku 

města způsobila voda 
škody za více než  
10 mil. Kč.  
Město proto jedná  
s vodohospodáři a 
správci vodních toků 
o dalších možnostech 
protipovodňové och-
rany. Valy proti velké 
vodě za 120 mil. Kč 
vznikly v minulých 
letech ve Starém Bo-
humíně a Šunychlu a 
měly by místní chránit 
proti stoleté vodě. 
Další ochrana vzniká 

při stavbě dálnice D1 a plně bude fungovat až 
po jejím dokončení. V městských částech Vrbi-
ce a Pudlov protipovodňové hráze zatím chy-
bějí a Povodí Odry u obou staveb naráží na 
problémy s výkupy pozemků. Ve Vrbici by 
výstavba hrází stála zhruba 60 mil. Kč a reali-
zace by byla možná nejdříve v letech 2012 až 
2013. V Pudlově se zatím hrubé stavební ná-
klady odhadují asi na 200 mil. Kč a projekčně 
se začnou připravovat nejdříve v roce 2013. 
Výstavba hrází v Pudlově bude totiž mnohem 
náročnější než u všech předchozích. Stavba 
však nevyhovuje podmínkám pro získání státní 
dotace z Ministerstva zemědělství, neboť ná-
klady na vybudování hrází překročí hodnotu 
majetku, který by měly ochraňovat.  

( t z )  

Ostrava a Bohumín už sečetly povodňové škody 

V Bohumíně květnová povodeň zaplavila 450 domů.  
                                                     Foto: Lucie Balcarová 

 

Čtěte odborný měsíčník Moderní obec  
 

Předplatné časopisu si můžete zajistit na adrese 
http://economia.ihned.cz/predplatne . 

 

Ukázkové číslo zdarma si objednejte na tel. 800 11 00 22  nebo  
na http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?tit=MO&idkamp=1400 . 

Vážení a milí čtenáři, 
 

toto je poslední předprázdninové vydání  
elektronického newsletteru Moderní obce.  
Další číslo obdržíte 8. září, přičemž se pak opět 
bude pokračovat ve čtrnáctidenní periodicitě 
jeho vydávání. 
 

O tištěnou Moderní obec však nepřijedete ani  
v létě. Červencové vydání se bude expedovat 
už 1. 7., srpnové vydání 4. 8. 2010. 
 

Přejeme Vám krásné léto a příjemné prožití 
dovolených. 

Redakce Moderní obce 

http://www.moderniobec.cz
http://www.sfzp.cz/
http://economia.ihned.cz/predplatne
http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?tit=MO&idkamp=1400
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Domácnostem i obcím 
Ministerstvu pro místní rozvoj ČR 

(www.mmr.cz) vláda minulý týden schválila 
možnost použit dosud volné finanční prostřed-
ky na povodňové škody z roku 2009 i na po-
vodně 2010. MMR má tak díky tomuto opat-
ření na rychlou finanční pomoc pro současné 
povodňové škody k dispozici 320 mil. Kč.  
Z této sumy bude ministerský program Podpo-
ra bydlení, z něhož se poskytuje jednorázová 
dotace 30 tisíc Kč na obnovu základního vy-
bavení domácností, posílen o 300 mil. Kč. 
Obce mohou z tohoto programu žádat také  
o dotaci až do výše 0,2 mil. Kč na nákup a 
výstavbu dočasných ubytovacích jednotek.  
K dispozici jsou i dotace na výstavbu nájem-
ních bytů za byty zničené živelní pohromou – 
na ně mohou obce žádat až  1 mil. Kč. Zbýva-
jících 20 mil. Kč je určeno na pomoc ve smys-
lu nařízení vlády 394 a 395 z roku 2002: Jde  
o nevratný příspěvek 0,15 mil. Kč domácnos-
tem, na jejichž bydlení bylo v důsledku po-
vodně vydáno pravomocné rozhodnutí o od-
stranění stavby, a také o dotaci na úhradu ná-
kladů spojených s demolicí povodní zničeného 
bydlení. Kromě rychlé pomoci bude následně 
možné požádat ministerstvo o peníze na kraj-
ský a obecní majetek, který poničila povodeň. 
Dotace na obnovu obecního a krajského ma-
jetku postiženého živelní nebo jinou pohro-
mou bude ale možné čerpat až poté, co vláda 
schválí Strategii obnovy území vybraných 
krajů postižených záplavami a povodněmi  
v květnu a červnu 2010. 

Fond solidarity je málo pružný 
Problematika povodní se stala jedním  

z nejzávažnějších témat, která se řešila na 
červnovém plenárním zasedání Evropského 
parlamentu ve Štrasburku. Evropská unie 
pomáhá postiženým oblastem prostřednictvím 
Fondu solidarity. Ten umožňuje poskytnutí 
finanční podpory státům za předpokladu, že 
odhadovaná škoda přesahuje 3 miliardy eur 
nebo činí více než 0,6 % HDP členského státu.  

Nedávné záplavy ve střední Evropě nicméně 
ukázaly, že navzdory celkovým škodám někte-
ré, zejména menší členské státy nejsou jednot-
livě schopny naplnit stanovené limity, a proto 
nemohou získat podporu. Protože by Fond 
solidarity měl především sloužit obnově posti-
ženého evropského území, je třeba zajistit 
větší flexibilitu při předkládání společných 
žádostí, které by odrážely celkové škody,  
a nejen škody dílčí zaznamenané v jednotli-
vých členských státech. I obce v České repub-
lice musí dostat možnost dosáhnout na evrop-
skou podporu.  

Poslanec Evropského parlamentu, předseda 
Svazu měst a obcí ČR Oldřich Vlasák proto 
již vyzval Evropskou komisi, aby v tomto 
ohledu podnikla kroky k revizi příslušného 
nařízení k Fondu solidarity, z něhož by se měl 
stát silnější a pružnější nástroj na řešení pří-
rodních katastrof. »Apeloval jsem také na 
členské státy EU, aby dodržovaly evropskou 
směrnici o záplavách, neboť povodním lze 
účinně předcházet pouze na základě přeshra-
niční strategie,« konstatoval Oldřich Vlasák. 

Středočeská obec Průhonice zvítězila  
v 6. ročníku soutěže O křišťálovou popel-
nici, jejíž výsledky byly vyhlášeny v Hrad-
ci Králové na slavnostním večeru, který se 
každoročně koná v rámci červnové konfe-
rence Odpady a obce. Na 2. místě skončila 
obec Zruč-Senec (okres Plzeň-sever),  
3. příčka patří středočeskému městu Řevni-
ce. Do soutěže pořádané společností EKO-
KOM, která v ČR organizuje sběr, třídění a 
recyklaci odpadů, bylo zapojeno 5861 měst 
a obcí. Průhonice získaly šek na 150 tisíc 
Kč a jejich jméno je vyryto na putovní 
Křišťálové popelnici. Obec Zruč-Senec 
obdržela šek na 100 tisíc Kč a Řevnice šek 
na 70 tisíc Kč. Obcím na 2. a 3. místě také 
patří menší křišťálové popelnice.  

V soutěži jsou obce hodnoceny podle do-
sažených výsledků a míry aktivity v oblasti 
nakládání s komunálním odpadem, a to především v tříděném sběru využitelných složek odpadů. 
Do hodnoticích kritérií spadá i komplexnost hospodaření se všemi komunálními odpady v obci a 
také informování občanů o způsobech nakládání s jednotlivými druhy odpadů a výsledcích odpa-
dového hospodářství obce. Do soutěže jsou automaticky zařazeny všechny obce, které jsou zapoje-
ny do systému EKO-KOM. Jejich hodnocení se provádí především na základě údajů, které posky-
tují systému EKO-KOM v rámci svého pravidelného výkaznictví.  

K vyhodnocení byly použity údaje za rok 2009, kdy bylo do systému EKO-KOM zapojeno  
5861 obcí (zhruba 10,4 mil. obyvatel, tedy 98 % populace). V minulém ročníku soutěže zvítězil 
Český Brod před Jeseníkem a Novým Městem na Moravě.                                                          ( t z )  

Nejlepší systém sběru a třídění odpadu mají Průhonice 

Z předávání Křišťálové popelnice: S vítěznou trofejí Jan 
Šedivý, vedoucí komunálního útvaru TS Průhonice, po 
jeho levici (v tmavých šatech) starostka Průhonic PhDr. 
Hana Borovičková, vpravo (v bílé halence) tajemnice OÚ 
Průhonice Ing. Jitka Havlíčková.                      Foto: archiv 

Jaký je přínos zpětného odběru životnímu prostředí 
Zpětný odběr a recyklace jedné televize uspoří tolik energie, kolik spotřebuje žárovka za čtyři 

měsíce nepřetržitého svícení, spotřebu ropy osobního automobilu za 22 km jízdy nebo zabrání 
vzniku odpadní vody z deseti sprchování. Tato zjištění přinesla analýza dopadu sběru a recyklace 
televizí a monitorů na životní prostředí, jejíž vytvoření iniciovala nezisková společnost ASEKOL. 
Výsledek studie, která je celosvětově unikátní, jednoznačně prokázal, že zpětný odběr elektrozaří-
zení je pro životní prostředí 
přínosný. 

Třídění a recyklace elek-
troodpadu probíhá v ČR již 
pět let. Za tu dobu se sebra-
lo k recyklaci 1 302 222 
televizorů a 694 238 moni-
torů. Nezisková společnost 
ASEKOL, která zpětný 
odběr televizí, monitorů a 
dalších elektrozařízení za-
jišťuje, se rozhodla zjistit 
jeho konkrétní dopady na 
životní prostředí. V rámci 
Fondu ASEKOL proto loni 
byla částkou 0,27 mil. Kč 
podpořena analýza LCA 
(Life Cycle Assessment) 
Ing. Marie Tiché ze společ-
nosti MT Konzult. »Třídění a recyklace se obecně považují za činnosti příznivé pro životní pro-
středí a za jednu z hlavních cest k udržitelnému rozvoji. Nyní jsme schopni přínos zpětného odběru 
vyčíslit konkrétně. Díky sběru a recyklaci elektrozařízení dochází k významnému snížení emisí 
skleníkových plynů, úspor energie a surovin,« říká jednatel společnosti ASEKOL Mgr. Jan Vrba.  

Sběr a recyklace televizí a monitorů v ČR doposud uspořily 298 276 MWh elektřiny, což je na-
příklad roční spotřeba domácností Královéhradeckého kraje. Využitím 7690 tun uhlí by se parní 
lokomotivou pětkrát objel svět. Primární suroviny, které se díky recyklaci nemusí vytěžit, váží více 
než Eiffelova věž. Úspora téměř 1,5 mil. m3 vody se rovná denní spotřebě obyvatel města Brna a 
blíží se objemu desátého největšího jezera na světě, Ontarijského jezera. Snížením emisí skleníko-
vých plynů o 79 722 tun CO2 ekv. se maže roční produkce 40 tisíc osobních aut. Dále se uspořilo 
téměř 6 milionů litrů ropy a snížila produkce nebezpečných odpadů o 301 983 tun. 

( z r )  
K témuž také v červencovém vydání Moderní obce, které se bude expedovat už příští týden. 

Přínos sběru a recyklace televizí a monitorů pro životní prostředí 

 TV monitory celkem 

počet sebraných kusů za r. 2005 – 2010* 1 302 222 694 238 1 996 460 

úspora elektrická energie (MWh) 211 468 86 808 298 276 

úspora ropy (l) 3 763 42 2 117 426 5 880 848 

úspora uhlí (t)  5 704 1986 7690 

úspora primárních surovin (t) 12 671 965 13 636 

úspora vody (m3)  970 155 525 538 1 495 693 

snížení produkce nebezpečného odpadu (t) 188 822 113 161 301 983 

snížení produkce skleníkových plynů 
(t CO2 ekv.) 57 298 22 424 79 722 

* počet sebraných televizí a počítačových monitorů kolektivním systémem ASEKOL od 
8/2005 do 5/2010. 

http://www.moderniobec.cz
http://www.mmr.cz


Do finále celostátní ankety Strom roku 2010, 
kterou každoročně vyhlašuje Nadace Partner-
ství, postoupilo 12 stromů. Porota vybrala  
z došlých návrhů finalisty, kteří zaujali neotře-
lou přihláškou i zajímavým příběhem. O vítězi 
bude od srpna do října rozhodovat veřejnost. 
Překvapením letošního ročníku bylo přihlášení 
keříku růže, který vysadili žáci chomutovské 
školy pro svou zemřelou paní učitelku. Přesto-
že růže kvůli pravi-
dlům ankety do finále 
nepostoupila, získala 
pro svůj dojemný 
příběh zvláštní oceně-
ní poroty. 

Anketa Strom roku 
je v ČR největším a 
nejpopulárnějším eko-
logickým projektem 
svého druhu. Loni se 
do ní zapojilo téměř 
50 tisíc lidí. Díky 
jejich hlasům se poda-
řilo vybrat více než 
170 tisíc Kč, které 
putovaly na jarní 
výsadby stromů. »Letos jsme obdrželi 53 ná-
vrhů z 11 krajů. Výběr finalistů byl velmi ob-
tížný, protože za každým návrhem stálo úsilí 
lidí, kteří mají ke stromům blízký vztah. Jen 
stěží jsme se rozhodovali mezi pečlivě zpraco-
vanými přihláškami obcí, sdružení a škol, které 
obsahovaly historické fotografie, kresby a bás-
ničky od dětí,« uvádí Hana Rambousková z 
Nadace Partnerství. Právě příběh stromu a jeho 
pouto s lidmi je při volbě rozhodující. 

Finálový výběr představuje pestrou paletu 
stromů. Postoupil 650 let starý javor, školní 

platan, jabloň, jeden z pěti nejmohutnějších 
jasanů v republice či Zlatá lípa, za kterou se  
v přihlášce postavilo téměř 120 lidí. »Zatímco 
v minulým ročníkům ankety dominovaly lípy, 
letos je na plné čáře převálcovaly duby. Různo-
rodé složení stromů pak symbolicky odráží 
Mezinárodní rok biodiverzity a stávající snahy 
o zachování rozmanitosti přírody,« dodává 
Hana Rambousková. Kromě finalistů ankety 

vybrala porota také 
osm stromů, které 
získaly titul Strom 
hrdina. Jde o stromy, 
které v současné době 
poškozuje, či v minu-
losti poškozovala lid-
ská činnost. Podrob-
ně j š í  i n for ma ce  
o jednotlivých finalis-
tech budou v nejbližší 
době na adrese 
www.stromzivota.cz/anketa . 
O vítězi celorepubli-
kové ankety Strom 
roku 2010 bude roz-
hodovat veřejnost. 

Podpořit jednotlivé stromy můžete již od  
1. srpna až do 10. října pomocí dárcovských 
SMS zpráv ve tvaru DMS STROM1-12 odesla-
ných na tel. 87 777 nebo na zpoplatněných 
hlasovacích arších. Vybrané peníze poputují do 
veřejné sbírky a budou přerozděleny na výsad-
by stromů. Vítězný strom Nadace Partnerství 
slavnostně vyhlásí 21. října u příležitosti oslav 
Dne stromů v ČR. Aktivity programu Strom 
života letos spolufinancuje Státní fond životní-
ho prostředí ČR s Ministerstvem životního 
prostředí částkou 5,5 mil. Kč.                     ( z r )  

Havířov ozdobily desetitisíce letniček 

Mezi letošními finalisty je i Měchnovský dub navrže-
ný do ankety žáky ZŠ v Divišově na Benešovsku.  
                                                                    Foto: archiv 

Anketa Strom roku 2010: Letos »frčí« duby 
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Aby rybníky nebyly rizikem 
Nedestruktivní metody zjišťování stavů 

hrází rybníků a nádrží představili na Krajském 
úřadu Jihočeského kraje zástupci projektu, 
který monitoruje významné rybníky v povodí 
Lužnice a Nežárky. Jeho cílem je omezení 
možnosti vzniku zvláštní povodně. O použi-
tých stavebních materiálech i rizikových mís-
tech hrází dnes už historických rybníků existu-
je, jak zmínil krajský radní pro životní prostře-
dí Karel Vlasák, jen málo informací. »Přitom 
jsou to velmi potřebné údaje, a to nejen kvůli 
riziku možného protržení hrází,« dodal. Mi-
chal Tesař z firmy G Impuls připomněl, že 
množství srážek přívalového deště může zvět-
šit objem vody třeba o dvě třetiny. »Tlak na 
spodní výpustě hráze je pak enormní, jemné 
průsaky se stanou většími, odnášejí se jemné 
částečky z hráze. A ta se může prolomit.« Na 
defekty, jako jsou skryté staré výpusti či prů-
saky, mají upozornit právě metody geofyzikál-
ního monitorovacího systému. Vlastní monito-
ring tvoří soubor rychlých testovacích a dia-
gnostických měření. Po ukončení  terénních 
měření letos na podzim budou výsledky vy-
hodnoceny a uloženy v databázi na serveru 
kraje. Výsledky projektu budou sloužit majite-
lům rybníků, pracovníkům technicko-bez-
pečnostního dohledu nad vodními díly i vodo-
právním úřadům jako podklady pro možné 
návrhy opatření na hrázích rybníků, které 
budou směřovat ke zvýšení bezpečnosti hrází. 
Kraj uskutečňuje projekt dlouhodobého moni-
toringu vodohospodářské soustavy díky pod-
poře z finančního mechanismu Norska. 

Podpora vodního režimu v krajině 
Ministerstvo životního prostředí vyhlásilo 

XXI. výzvu pro podávání žádostí o poskytnutí 
podpory v rámci Operačního programu Život-
ní prostředí. Žádosti o podporu v rámci oblasti 
podpory 6.4. Optimalizace vodního režimu 
krajiny budou přijímány od 2. 8. 2010 do  
31. 8. 2010. Alokace (maximální celková 
dotace z prostředků EU) na schválené projekty 
pro oblast podpory 6.4 činí celkem 400 mil. 
Kč, z toho 200 mil. Kč na opatření realizovaná 
s cílem naplňování plánů oblastí povodí defi-
novaných v ID OPŽP a 200 mil. Kč na ostatní 
opatření. Příjem žádostí o podporu opatření 
uvedených v bodě 1 bude ukončen před 31. 8. 
2010, pokud bude dosaženo u písemně do-
šlých žádostí objemu požadované dotace  
z prostředků EU ve výši 300 mil. Kč. 

Ortofotomapy kontaminace v ČR 
Česká informační agentura životního pro-

středí (CENIA) zpracovala první část inventa-
rizace kontaminovaných míst. Projekt spolufi-
nancuje EU v rámci Operačního programu Ži-
votní prostředí. V rámci 1. etapy projektu byly 
zpracovány současné i historické ortofotoma-
py z 30. a 50. let 20. století pro účely časové-
ho srovnání sledovaných jevů. Ortofotomapy 
jsou doplněny i daty z družicových snímků.  

CENIA nyní vyhodnocuje zpracované orto-
fotomapy s cílem nalézt historické ekologické 
zátěže. »Každý uživatel internetové mapové 

(Pokračování na stránce 4) 

Ve městě, které se letos účastní i mezinárodní 
soutěže Entente Florale Europe – Evropská 
kvetoucí sídla, zahájili výsadbu letniček, jichž 
město ozdobí na 70 tisíc. Záhony s letničkami 
o celkové výměře asi 3000 m2 jsou jedním  
z nejnáročnějších prvků 
údržby veřejné zeleně. 
Obyvaterlé i návštěvníci 
Havířova se tak mohou 
potěšit pohledem na 
šalvěj, begonie, petúnie, 
hledík, pelargónie, netý-
kavku obecnou a další 
květiny. Záměrem města 
je tyto plochy postupně 
dále rozšiřovat, a tak 
přispívat ke zkvalitnění 
životního prostředí.  

Dalších 12 tisíc kusů 
především pelargónií a 
surfinií zdobí závěsné systémy na 42 sloupech 
veřejného osvětlení a 8 zahradnických systémů 
ve tvaru kuželů. Jsou instalovány především na 
nám. Republiky. Na zimní období magistrát 
plánuje tyto sestavy nazdobit větvičkami a 
vánoční výzdobou. Na květinové záhony jsou  
v rozpočtu města určeno 2 mil. Kč. 

Ještě letos dojde k úpravě středových pásů 
podél ulic Hlavní tř. a Dlouhá tř. Městu se 
podařilo získat dotaci z Operačního programu 
Životní prostředí (6,8 mil. Kč) a ze Státního 
fondu životního prostředí (400 tis. Kč). Nákla-

dy na ozelenění středo-
vých pásů budou činit 
asi 16 mil. Kč, zbývající 
část uhradí město ze 
svého rozpočtu. Cílem 
je vytvořit pomocí letni-
ček, trvalek, listnatých a 
jehličnatých keřů důstoj-
nou centrální osu města 
a zlepšit životní prostře-
dí. Protože budou celko-
vě rekonstruovány stře-
dové pásy, nebudou se  
v současné době osazo-
vat letničkami. 

Ve městě budou zasazeny květiny i ve tvaru 
loga soutěže Entente Florale Europe. Umístěny 
budou před KD Radost, na nám. Republiky a  
v prostoru mezi Labužníkem a kinem Centrum. 
Název soutěže bude z bílých kamínků, zbytek  
z modrých a žlutých květin – nestařec americ-
ký (modrý) a aksamitník (žlutý květ).         ( t z )  

Závěsné systémy s letničkami na sloupech 
veřejného osvětlení.                          Foto: archiv 

http://www.stromzivota.cz/anketa
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aplikace tak má nyní možnost oznámit místo  
s důvodným podezřením na kontaminaci ži-
votního prostředí, jako je např. indikace dosud 
neznámé ekologické zátěže nebo staré nelegál-
ní skládky,« uvedl vedoucí projektu Zdeněk 
Suchánek. Dalším přínosem vypracovaných 
ortofotomap je, že každý může již nyní upo-
zornit na místa poškozeného přírodního pro-
středí. Stačí, když zašle na e-mailovou adresu 
kontaminace@cenia.cz informace o kontami-
novaném místě, v němž uvede jeho souřadni-
ce, stručný popis škod, doložit může i fotogra-
fie. V další fázi projektu bude uživatelům 
zpřístupněn přímo webový formulář, do něhož 
bude moci každý automaticky vkládat infor-
mací o poškozeném životním prostředí. 

Dvě »velké« novely se blíží 
Od 15. 9. 2010 nabývá účinnosti »velká« 

novela zákona o veřejných zakázkách a od  
1. 8. 2010 »velká« novela vodního zákona.  
K oběma novelám jsou v Praze připraveny 
semináře, na kterých budou přednášet spolu-
autoři těchto zákonů: 7. 10. seminář Novela 
zákona o veřejných zakázkách (přednášející 
Mgr. Tomáš Machurek – MT Legal s.r.o., 
advokátní kancelář, spoluautor návrhu zákona 
o veřejných zakázkách a certifikovaný lektor 
Ministerstva pro místní rozvoj pro zákon  
o veřejných zakázkách) a 14. 10. seminář 
Novela vodního zákona (přednášející Jarosla-
va Nietscheová, promovaná právnička, členka 
Výkladové komise pro vodní zákon Minister-
stva zemědělství a členka Rozkladové komise 
Ministerstva zemědělství, Ing. Michal Krátký, 
spoluautor nového vodního zákona vč. jeho 
velké novely a prováděcích předpisů k němu). 
Program a přihláška: www.studioaxis.cz . 

Zvítězila 5.A 3. ZŠ Velké Meziříčí 
Bílé moře Vysočiny – soutěž pro první stu-

peň základních škol v kraji Vysočina, je důka-
zem, že lze aktivně propojit podnikatelská 
sféra, krajský úřad, nezisková organizace a 
vzdělávací zařízení. Již 5. ročník soutěže pořá-
dá Farma rodiny Němcovy, krajský úřad kraje 
Vysočina, Společnost mladých agrárníků ČR a 
Hotelová škola Světlá a Obchodní akademie 
Velké Meziříčí. V soutěži jde o to, která třída 
vytvoří nejlepší reklamní plakát podporující 
spotřebu mléka. Vyhodnocení letošního roční-
ku soutěže se uskutečnilo 21. 6. – a ani letos 
nebylo jednoduché vybrat výherce. Jako první 
se umístila třída 5.A s třídní učitelkou Janou 
Kubátovou z 3. ZŠ Velké Meziříčí před 4.A ze 
ZŠ ve Velkém Meziříčí na ulici Sokolovská a 
jednotřídkou 1.–5. třídy ZŠ + MŠ Oudoleň na 
Havlíčkobrodsku. Pořadatelé soutěže všem 
děkují za účast a pevně věří, že se zapojí i do 
příštího ročníku. Nejlepší práce jsou k nahléd-
nutí každý den na Farmě rodiny Němcovy  
v Netíně, okres Žďár nad Sázavou, a to mini-
málně po dobu letních prázdnin. 

(Pokračování ze stránky 3) 

Dodatek smlouvy o prodeji emisních jedno-
tek AAU, který 10. 6. v Praze podepsali minis-
tryně životního prostředí Rut Bízková a výkon-
ný ředitel Organizace pro rozvoj nových ener-
getických a průmyslových technologií (NEDO) 
Yasuhiro Shimizu dne 10. června 2010 v Praze, 
umožňuje rozšířit program Zelená úsporám o 
investice do veřejných budov. »Města, obce i 
kraje tak budou moci čerpat finanční prostřed-
ky na opatření, která povedou  
k úsporám energií, například ve 
školách, nemocnicích a ústavech 
sociální péče. Tento krok chápe-
me jako výraznou pomoc státu 
krajské a místní samosprávě.  
A to v době, kdy tyto subjekty 
nemají dostatek peněz, protože 
se potýkají s výrazným výpad-
kem daňových příjmů z roz-
počtového určení daní v postkri-
zové době,« uvedla ministryně 
životního prostředí Rut Bízková.  

Program Zelená úsporám 
vznikl proto, aby pomocí dotací 
usnadnil zavádění opatření  
k úsporám energií a využívání 
obnovitelných zdrojů energie  
v rodinných domech a obytných 
budovách, na které není možné čerpat dotace  
z evropského Operačního programu Životní 
prostředí. Zároveň řeší naše přebytky emisních 
kreditů v rámci Kjótského protokolu, pomáhá  
k dalšímu snižování emisí skleníkových plynů 
a znečištění ovzduší v České republice, a to 
právě realizací opatření v oblasti vytápění ro-
dinných domů a obytných budov. 

Pro podporu energeticky úsporných opatření 
u veřejných budov z Programu Zelená úsporám 
se Ministerstvo životního prostředí spolu se 

Státním fondem životního prostředí rozhodly 
proto, že finance určené pro Prioritní osu 3.2 
(realizace úspor energie a odpadního tepla u 
nepodnikatelské sféry) v Operačním programu 
Životní prostředí pro veřejné budovy ve výši 
12,5 miliardy korun již byly zcela vyčerpány, a 
přes velký zájem žadatelů není pro ně možné 
vypsat další výzvu. V Programu Zelená úspo-
rám jsou peníze, které český stát získal díky 

restrukturalizaci průmyslu počát-
kem minulého desetiletí, a veřej-
ný sektor, který také nesl nákla-
dy této transformace, by měl mít 
šanci tyto prostředky rovněž 
využít. 
Žádosti o dotace v oblasti podpo-
ry realizace úspor energie ve 
veřejných budovách se budou 
přijímat od 19. července do do-
by, než bude zažádáno o 1,5 
násobek alokované částky, která 
činí 4 miliardy korun. Pro maxi-
mální zjednodušení celého pro-
cesu podání žádosti bude postup 
obdobný jako u OP Životní pro-
středí. Prostřednictvím webu 
SFŽP (www.sfzp.cz) bude mož-
né dostat se ke směrnicím, for-

mulářům a žádostem »všemi směry«, a to přes 
Program Zelená úsporám na adrese 
www.zelenausporam.cz , ale i přes evropský 
dotační program OPŽP – www.opzp.cz . 

Protože Program Zelená úsporám končí v 
prosinci 2012, kdy však musí být nejen schvá-
leny projekty, ale také uzavřeny a vyfakturová-
ny všechny práce a provedeny veškeré kontro-
ly, je reálná doba na přípravu investic a podá-
vání žádostí zhruba již jen jeden rok až rok a 
půl.                                                               ( t z )  

Město Plzeň představilo během V. Evropské konferen-
ce o greenways v Madridu svůj projekt sportovně rekre-
ačních tras – greenways v údolích plzeňských řek.  
V jednom z hlavních příspěvků přednesených na konfe-
renci Nadací Partnerství byla Plzeň označena za vzorové 
město pro Českou republiku. Konference, kterou uspořá-
dala v polovině června Nadace španělských drah (SRF) a 
Evropská asociace greenways (EGWA), se zúčastnilo 
více než 160 odborníků z 12 zemí. »Oceňujeme nejen 
vhodné využití údolí plzeňských řek, ale i systémový 
přístup a jeho implementaci,« říká Daniel Mourek z Na-
dace Partnerství. Plzeňská cykloprůvodkyně Radka Žáková k tomu dodává: »Myslím, že Plzeň 
může být inspirací nejen pro Českou republiku, ale i Polsko, Maďarsko, Slovensko a další státy.«  

Cílem madridské konference byla výměna zkušeností a osvědčených postupů od plánování více-
účelových stezek – greenways, přes jejich výstavbu, údržbu až po navazující projekty. Zejména 
Španělsko na svých uskutečněných projektech dokladovalo význam greenways pro ekonomické 
oživení hospodářsky slabších regionů. »Greenways vhodně reagují i na poslední trendy vývoje 
turistiky, kdy stále více lidí tráví aktivní dovolenou v tuzemsku. Zkušenosti z Evropy ukazují, že  
v oblastech, kde se podařilo realizovat ucelené fungující trasy, nastalo oživení ve sféře služeb a 
cestovního ruchu a ke zvýšení zaměstnanosti,« doplňuje Petr Raška z Útvaru koncepce a rozvoje 
města Plzně.                                                                                                                                  ( z r )  

Plzeňské greenways zaujaly v Madridu 

Na zateplení veřejných budov budou dotace 

Ministryně Rut Bízková, která 
je ve funkci od 15. dubna a  
v čele resortu už končí, ohlá-
šenou výzvu bere jako výraz-
nou pomoc státu samosprá-
vám.                       Foto: archiv 

Ilustrační foto: plzenskonakole.cz  
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